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شنبه 13 بهمن 14۰3
وطن امروز     شماره 4244

گفت وگوی »وطن امروز« با ابوالفضل جلیلی كه با فیلم »داد« در جشنواره فجر 43 حضور دارد

بهاعتقاداتمپایبندماندهام

ادامه از صفحه اول
او می گف��ت اینه��ا به آنچه ش��ما 
می گویید توجه نمی کنند و فقط یک قالب قدیمی دارند که 
روی کار ش��ما می گذارند و هر چی��زی که از آن قالب بیرون 
بیاید، می گویند مشکل دارد. یعنی یک بدبینی و پیش داوری 
بد وجود دارد. به هرحال مشکلاتی در جامعه وجود دارد و ما 
باید به این فکر کنیم که چطور می توانیم آنها را حل کنیم. باید 
به بچه ها و نوجوانان توجه بیشتری کنیم و برای آنها فرصت های 
بهتری فراهم کنیم. این وظیفه ما است که به آنها کمک کنیم 
تا در شرایط بهتری رشد کنند و بتوانند از استعدادهای خود 
بهره برداری کنند. امیدوارم مسؤولان به این مسائل توجه کنند 
و شرایط بهتری برای ساخت و نمایش فیلم ها فراهم شود، تا 

بچه ها در یک محیط سالم و خلاقانه پرورش پیدا کنند.
 در گذش�ته با تلویزی�ون هم همکاری داش�تید اما ظاهرا 

مدت هاست كه این رابطه هم وجود ندارد؟
من نمی خواه��م مذهبی بازی دربیاورم ولی باید بگویم ما 
در این مملکت بودجه کم نداریم. این همه شهید دادیم و این 
همه ایثارگری داشتیم. این مردم گرسنگی کشیدند و مقاومت 
کردند. آقایان! چرا برای شما مخاطب مهم نیست؟ می گویند ما 
کار خودمان را انجام می دهیم، می خواهند ببینند و می خواهند 
نبینند. هیچ جای دنیا چنین مسؤولانی در رسانه وجود ندارند 
که بگویند برای ما اصلاً مهم نیست بیننده داشته باشیم و ما 
وظیفه خودمان را انجام می دهیم. چه وظیفه ای؟ وظیفه شما 
این است که اگر از مردم پول می گیرید، برای مردم کار کنید. 
تلویزیون باید مخاطب داشته باشد. الان هیچ چیز در تلویزیون 

نمی بینید و این تلویزیون نمی تواند با ما همکاری کند.
 آقای جلیلی! جشنواره امسال پر شده از فیلمسازان جوان. 
فقط ش�ما و 2 نفر دیگر كه آقای�ان صدرعاملی و حاتمی كیا 
هس�تند، 3 نفر از آن نسل اصطلاحا »سینمانوین« هستید 
كه امسال در جشنواره حضور دارید. سن و سال خیلی از این 
فیلمسازها از سن فیلم های شما كمتر است اما حالا دارند كار 
می كنند و در جشنواره نام شما كنار اینها می آید و فیلم تان 
كنار آنها نمایش داده می شود. كار این فیلمسازان جوان را در 

این سال ها دیده اید؟
نه! ندیدم!

 مث�لًا »ب�اغ كیانوش« را ه�م ندیدید؟ چون ب�ه نوجوان ها 
مربوط است.

اصلاً به طور کل زیاد فیلم نمی بینم. نمی دانم چرا! حتی زیاد 
وارد اکیپ های سینمایی نمی شوم. یکی می گفت شما اینجا 
زندگی می کنید اما چرا فقط درباره فیلم های خودتان صحبت 
می کنید؟ می گفت جلیلی در آیلند خودش است. اصلاً کاری 

ندارد کجا زندگی می کند.
 این اصلاً بخشی از سینمای شما است. مثلا قضیه تام هنکس 
كه ش�ما او را در جشنواره ای از نزدیک دیدید اما نشناختید 
خیلی معروف اس�ت و خیلی هم عالی بود. خود شما حس و 
حال تان چیس�ت كه در این سن بین این جوان ها كه از سن 

فیلم های شما سن شان كمتر است قرار می گیرید؟
ببینید، جشنواره فجر در واقع فستیوال نیست. این جشن 
س��ینمای ایران اس��ت. مثلاً فیلمی را در نظ��ر بگیرید که با 
میلیاردها تومان بودجه دولتی ساخته شده و تمام امکانات را 
دارد. امکاناتی که همه اش در اختیار یک نفر اس��ت و بهترین 
افراد جمع می ش��وند و با پول های کلان برایش کار می کنند. 
سرانجام در نهایت می روند در این استودیوها و کار را درمی آورند. 
من تا حالا نرفته بودم. چند روز پیش رفتم استودیو برای اینکه 
دی سی پی بگیرم. دیدم یک کارگردان، نمای تاریک گرفته، اصلًا 
معلوم نیست چی به چیست. بعد یک متخصص این را نور داد. 
دیدم از آس��مان نور دارد می آید پایین و از زمین به دریا موج 

برداشت. گفتم این همه کار می توانید بکنید؟ گفت بله. گفتم 
پس اینها چه کار می کنند؟ گفت اینها می گیرند، می آورند، ما 
درست می کنیم. خب این مثلاً در کنار فیلمی مثل فیلم من که 
خودم فیلمبرداری کرده ام، کارگردانی کرده ام، طراحی کرده ام 
و دستیارم صدابردار هم بوده، باید رقابت کند. بعضی مواقع من 
خودم گریم می کنم. موی سر بچه ها را خودم اصلاح می کنم، 
لباس های شان را خودم تهیه می کنم. اینقدر بودجه ام کم است 

که با زور فیلم را جمع می کنم؛ یعنی خودم را می زنم زیر پا.
بعد حالا بگ��رد و برای مکان فیلمبرداری ات یک جایی را 
پیدا کن که پول  کلان نخواهد. مثلاً ما یک قهوه خانه رفتیم، 
گفت روزی ۱۵ میلیون. گفتم من اگر ۱۵ میلیون داشتم که 
می رفتم می خوردمش، نمی آمدم برای فیلمبرداری! گفت فلانی 
آمده و ما روزی ۳۰ میلیون از او گرفتیم. گفتم آن آدم هزاران 
میلیارد پشتش پول آدم های مختلف است، ارگان های مختلف 

را دارد. من کسی را ندارم.
خب! حالا وقتی این فیلم من می آید کنار آن فیلم، این دیگر 
فستیوال نمی شود. مضاف بر اینکه فستیوال اصلاً تعریفش این 
است که یک سری فیلمساز مستقل از سراسر دنیا با افکار و 
ایدئولوژی های متفاوت می آیند و بیان اندیشه می کنند. ما چنین 
چیزی نداریم. ما یک سری فیلم را، مثلا ۳۰، 4۰، ۵۰ یا هر چه 
بسازند را برمی داریم می آوریم و از یک کانال 6-۵ نفره هم عبور 
می کند و آنها می گویند این باشد و آن نباشد. یعنی همه از یک 
صافی رد می شوند. بعد یکی با میلیاردها تومان پول فیلمش 
را ساخته، یکی با پول خیلی کم و اینها را می گذارند کنار هم. 
این است که اهمیت دارد، نه اینکه کسی مثلاً ۱4 ساله است 
و دیگری ۵۰ ساله و اینها کنار هم فیلم ساخته اند. یادم است 
اوایل انقلاب که فستیوال فجر راه افتاد، اگر اشتباه نکنم آقای 
کیمیایی فیلم داشت و یکی از این بچه های بعد انقلاب هم فیلم 
داشت. گفتند مسابقه را تقسیم کنیم به 2 بخش فیلمسازان قبل 
انقلاب و بعد انقلاب. من گفتم این کار را نکنید. اگر این طور 
بشود، دیگر کسی وارد گود نخواهد شد. این بحث سنی اصلًا 
اهمیت ندارد و این مهم است که از نظر امکانات هر فیلمی در 

چه جایگاهی قرار می گیرد.
 به هر حال جشنواره  خواسته كه شما هم در میان فیلمسازان 

این دوره اش حضور داشته باشید. 
بله، عده ای نشسته و تایید کرده اند که این فیلم ها بیایند. 
البته ش��اید تنها فیلمی که هنوز تأیید نشده، فیلم من باشد. 
چون فیلمی که وارد جشنواره می شود، در واقع مجوز پخش 
یا پروانه نمایش دریافت می کند. در حال حاضر، پروانه نمایش 
من برای همین جشنواره به من تحویل داده شده نه بعد از آن. 
این موضوع در همه جای جهان بی بدیل است. این ناعدالتی ها 
در اینجا وجود دارد اما نمی دانم آیا می توان آن را ناعدالتی نامید 

یا بهتر است بگوییم تضاد.
 خوش�حال هستید كه امس�ال به فجر آمدید؟ ما كه از این 

بابت خوشحالیم.
من به خاطر خوشحالی شما خوشحال هستم.

 این مس�اله معمولا درباره شما مطرح می شود كه ابوالفضل 
جلیلی در فیلم هایش از گریم، طراحی صحنه، طراحی لباس و 
سایر این موارد خبری نیست و انگار تمام آدم ها را همان طور 
كه خودش�ان هستند جلوی دوربین آورده؛ این قضیه چقدر 

صحت دارد؟
م��ن هن��گام کار با تیم، به فریم ها دق��ت می کنم و حتی 
موهای سر بچه ها را خودم اصلاح می کنم. آرایشگر من هم در 
این زمینه کمک می کند. اگر کس��ی که پوست سفید دارد و 
نیاز باشد برنزه شود، این کار را خودم انجام می دهم. این موارد 
را در تیتراژ نمی نویسم اما می نویسم که گریم نداریم، در حالی 
که این کارها را انجام می دهم. در مورد لباس، بله! من تخصص 
طراحی لباس ندارم اما بازیگرها را می برم و از آنها می خواهم 
لباس های کارگری را امتحان کنند. اگر لباس مناسب بود، آن 
را خریداری می کنیم اما اگر مناسب نبود، به آن شخص مبلغی 
پرداخت کرده و از او عذرخواهی می کنیم. در نهایت، همه چیز 
را خودمان چیدمان می کنیم، حتی فریم ها را. گاهی س��عی 
می کنم بهترین زاویه صورت بچه ها را پیدا کنم. شما بازیگران 
من را ببینید؛ آنچه مشاهده می کنید، با خودشان زمین تا آسمان 

تفاوت دارد. من آنقدر همه چیز را به واقعیت نزدیک می کنم 
که بعضی ها می گویند این مستند است یا شبیه مستند. من 
هم اتفاقا خوشحال می شوم و می گویم چقدر واقعی شده که 

فردی فکر می کند این یک مستند است.
 آیا عبارت »فیلمساز غریزی« را كه درباره شما به كار می رود، 

قبول دارید؟
بله!

 این ایده از كجا نشأت می گیرد؟
به نظر من، هنرمندانی که هیچ مشکلی در زندگی ندارند، 
در واقع هنرمند نیستند. هنرمندان واقعی کسانی هستند که با 
کمبودهایی مواجهند. این کمبود به معنای عقده نیست، بلکه 
به این معناست که مثلاً مذهبی هستند اما در جامعه ای زندگی 
می کنند که اطرافیان شان مذهبی نیستند. در این حالت، همیشه 
احس��اس کمبودی وجود دارد؛ یعنی فرد می خواهد چیزی را 
مطرح کند اما کسی اجازه نمی دهد یا فرصتی برای بیان آن 

به او نمی دهند.
در خانواده های قدیمی، بچه ها معمولاً به بزرگ ترها نزدیک 
می ش��دند و می خواس��تند صحبت کنند اما بلافاصله به آنها 
می گفتند باید آرام باش��ند و نباید جلوی بزرگ ترها صحبت 
کنند. خود من، هنر اصلی ام آواز است و سینما هنر دوم من به 
حساب می آید. پدر و مادرم مذهبی بودند و می گفتند اگر به 
این کارها بپردازی، در جهنم می سوزی. به همین دلیل، من 
سینما را رها کردم و سراغ هنرهای دیگر رفتم. وقتی از هنرهای 
دیگر پرسیدم، گفتند آنها هم ممنوع است. در آن زمان، گفتم 
بهتر است آخوند شوم. مادرم گفت اگر آخوند شوی، هم دنیا را  
داری و هم آخرت را. این موضوع مربوط به قبل انقلاب است اما 
وقتی به این مسیر رفتم، گفتند این به درد  این کار نمی خورد. 
این لات اس��ت! در آن زمان، روحانیت وجهه دیگری داشت و 
مانند حالا نبود که در اینستاگرام به جوک گویی و بازی بپردازند.

 رابطه ای با سینما هم داشتید؟
قبل از انقلاب من سر صحنه های فیلمبرداری می رفتم و 
از ۱6 س��الگی در این زمینه فعالیت می کردم. با افرادی مثل 
فردین، بهروز وثوقی، س��عید راد و ناصر ملک مطیعی دوست 
بودم. به استودیو پیام فیلم می رفتم که فیلم »تنگسیر« نادری 

را ساخت. بیشتر به فیلم های هنری علاقه داشتم.
 تأثیر سینمای آن زمان در فیلم های شما كجاست؟ سینمایی 

كه حالا از آقای جلیلی می بینیم آن سینما نیست.
سینمای خود من مشخص نیست که چیست؛ شاید سینمای 
آبکی باشد یا شاید اصلاً سینما نباشد. من علاقه داشتم و سر 
صحنه ها می رفتم. بعد از انقلاب، سینما حلال شد و من وارد 

این حوزه شدم.
 از تکنیک های جاه طلبانه سینمایی بیزارید؟

من با بازی کردن با احساسات به شدت مخالفم. به عنوان 
مثال، وقتی بچه بودم، به هیأت های مذهبی می رفتم و مداحانی 
مثل حاج محم��د علامه را می دیدم. او بس��یار آرام و ملایم 
می خواند و توانایی داش��ت که انسان را از این دنیا به دنیای 
دیگری ببرد اما حالا که به این مراسم ها نگاه می کنم، می بینم 
بیشتر آهنگ های جاز در هیأت ها اجرا می شود. معتقدم اگر 
کسی قرار است برای یک مصیبت دلش بسوزد یا اشکی بریزد، 
باید این احساس را واقعی حس کند نه اینکه به او بگویند »بزن 
توی سرت، چراغ ها را خاموش کن، سینه بزن، لخت شو... «. 
اینها همه بازی با احساسات است و در سینما هم همین طور 
است. مثلاً صدای موج 6 باندی را پخش می کنند و موسیقی 
را به کار می برند. من به  طور عریان می گویم این داستان من 
است و این هم باقی مسائل. در فیلم هایم موسیقی نمی گذارم، 
چون موسیقی خودش به تنهایی می تواند کمک کند که فیلم 
زیباتر جلوه کند اما من این کار را نمی کنم، چون می خواهم 
نشان دهم که توان من به این شکل است. من قضیه را بیشتر 
درونی می بینم، در حالی که برخی از فیلم ها بیرونی هستند. 
شما ممکن است یک فیلم را ببینید و اگر گوش تان را بگیرید 
تا موس��یقی اش را نشنوید، هیچ احساسی نداشته باشید اما 
وقتی با موسیقی گوش می کنید، اشک تان سرازیر می شود. 
من از این کارها نمی کنم. به علاوه، اگر نور در صحنه خراب 
باشد، خودم آن را درست می کنم و سراغ مسؤول جلوه های 

ویژه نمی روم تا بگویم این را یک کاریش بکنید.
 چند سالی است كه فیلم های اجتماعی ما عموماً به سمت 
طبقه متوسط شهری رفته اند. البته شما دیگر زیاد فیلم ها را 
نمی بینید، ولی چنین وضعیتی پیش آمده است. شما اما هنوز در 
همان فضای قبلی باقی مانده اید و به طبقات پایین می پردازید. 

چه چیزی در آنجا نگه تان داشته است؟
من به آن ایمان و اعتقادم پایبندم. به عنوان مثال، محصولات 
فرهنگی امروز را ببینید. چند وقت پیش در اینستاگرام پستی 
را دیدم که از بس فجیع بود، انگشت به دهان ماندم. می گویند 
این بر اس��اس واقعیت است. درست اس��ت، اما هر واقعیتی 
را نمی توان نش��ان داد. به قول خارجی ها، آدم به س��رویس 
بهداش��تی هم می رود و این واقعیت است اما نمی شود آن را 
نشان داد. هر واقعیتی را نباید نشان داد. هنر وظیفه اش چیز 
دیگری است و صرفاً نباید واقعیت را نمایش دهد. بعد گفتم 
چه پست فاجعه آمیزی!  ای  کاش می توانستیم به اینستاگرام 
بگوییم آقا، این چیس��ت که گذاش��تی؟ در این مملکتی که 
مردم همه اعصاب شان خرد است و داغان هستند، نباید این 
چیزها منتشر شود. بعد دیدم زیرش نوشته بود فلان سریال 
را بر اساس این واقعیت ساخته اند. گفتم وای بر این مسؤولان 
فرهنگی. آخر این چیست که گذاشتید ساخته شود؟ مملکتی 
که اینقدر درگیری درونش هست، یعنی چه که این را داخلش 
گذاش��ته اید پخش شود؟ حالا شما فکر کنید آن فرد می رود 
میلیاردها تومان هم پ��ول می گیرد. بعد فیلم من چه دارد؟ 

هیچی! جلویش را هم می گیرند.
 الان مخاطب داخلی فیلم های ش�ما چه كسانی می توانند 

باشند؟
داخلی؟ خودم! از شوخی گذشته، بگذارید یک مثال بزنم. 
قبلاً خواننده هایی داش��تیم که هر کدام شخصیت خاصی 
داشتند. مثلاً یکی از آنها وقتی می خواند، آدم یاد عشق های 
واقعی می افتاد و یکی دیگر عرفانی بود. اینها خودشان بودند 
و صدای شان از درون شان بیرون می آمد و به همین خاطر به 
دل می نشست اما الان چه کار کرده ایم؟ حالا سینتی سایزر 
را می گذارند و دستگاه های اکولایزر هست و همه کسانی که 
می خوانند، مثل هم شدند. حالا با مخاطب داخلی هم همین 
کار را کرده اند. در فیلم های داخلی نمی توانند مسالُ جنسی را 
راحت نشان بدهند، در عوض صحبت های جنسی غیرمستقیم 
می کنند و مرتب نشان می دهند که این به آن خیانت کرد و 
زن این به آن نظر داشت. همه را این طور بار آورده اند. حالا اگر 
بخواهی نشان بدهی که پسر کارگر دارد فداکاری می کند، چه 
کسی قرار است این را ببیند؟ من الان در بین دوستان خودم 
وقتی می گویم می خواهم درباره یک عشق واقعی فیلم بسازم، 
یک نفر هم نیست که با من هم عقیده باشد. می گویند آقا، 
عشق قبلاً بود و الان همه دختر و پسرها می پرند در بغل هم. 

تو دنبال عشقی؟ این جور بار آورده اند، متأسفانه.
 در این چند سال اخیر شاید به دلیل جنگ اوكراین و مسائل 
دیگر، جشنواره های غربی برای حضور فیلم های ما موانعی ایجاد 
كرده اند كه تقریبا نمی شود فیلمی رسمی و در چارچوب از اینجا 
به آنجا برود. شرایط حضور ایران در جشنواره های غربی عوض 
شده است؛ یعنی یک چیزهایی می خواهند كه با اجرای آنها 
دیگر نمی شود فیلم های قانونی مان را آنجا بفرستیم. به همین 
جهت ش�رایط خاصی در داخل ایجاد ش�ده است. فیلم های 
غیرتجاری ما در این ش�رایط چطور می توانند در داخل دیده 
شوند؟ چون شما یک نسل از جوان های امروز سینمای ما جلوتر 
هستید، بگویید به نظرتان چه كار می توانیم بکنیم تا فیلم های 

غیرتجاری  ما لااقل در داخل دیده شوند؟
من س��ال ها پیش دغدغه ام این بود که شعرهای حافظ را 
که می خواندم، خیلی حسودی ام می شد. او صدها سال پیش 
با یک دانه زغال روی دیوار ش��عری نوشته که هنوز دنیا دارد 
برابرش سر تعظیم فرود می آورد. بعد من با این همه امکانات 
تکنولوژی��ک مدرن چرا نمی توانم چنین کاری بکنم؟ چه کار 
کنم و چه فیلمی بسازم که به اندازه نصف اشعار حافظ ماندگار 
شود؟ 2 نفر صحبت های جالبی کردند. یکی شان گفت: »سخن 
کز دل برآید، لاجرم بر دل نش��یند«. ما مشکل مان این است 
که فیلم های مان دلی ساخته نمی شود، پولی ساخته می شود. 

هیچ وقت فیلم هایم را تاکنون اصلاح رنگ نکرده ام. هرچه گرفتم، 
همان بوده که گرفتم. یکی دیگر هم به من گفت حاضری یک 
فیلمی بسازی که توی دنیا مثل توپ صدا کند و همه بگویند 
این بهترین فیلم جهان بود، ولی اسمت را ننویسند و هیچ کس 
نداند که تو این را س��اختی؟ گفتم نه! گفت پس تو با حافظ 

خیلی فاصله داری.
 یعنی ش�ما فکر می كنید الان كه این مس�ائل ایجاد شده 
و یک س�ری فیلمس�ازهای ما نمی توانند فیلم های شان را به 
فستیوال های غربی ببرند، همین ممکن است باعث یک رشدی 
شود؟ یعنی اگر ما بدون اینکه بدانیم چه كسی می خواهد فیلم 
را ببیند، حرف واقع�ی و دلی بزنیم، كارها بهتر درمی آیند و 

مخاطب داخلی هم پیدا می كنند؟
بله! درس��ت اس��ت. به این معنا که اگر جش��نواره ها 
کارهای ما را نپذیرند، به تدریج به سمت آثار اصلی خودمان 
برمی گردیم. در حال حاضر، بسیاری از جوان ها بیشتر به 
تولید آثار برای جشنواره های خارجی مشغول هستند و به 
این فکر می کنند که اگر فیلم شان به آنجا برود و مورد توجه 
قرار گیرد، موفقیت خاصی کسب کرده اند. مثلا با افتخار 
اعلام می کنند فیلم من کاندیدای فلان و فلان جشنواره 
شده است. اگر این فیلم ها در جشنواره های خارجی پذیرفته 

نشوند، کم کم اینها به اصل خودشان برمی گردند.
 ایده فیلم »داد« از كجا آمد؟  

خود من سال ها پیش، در دوران نوجوانی، شبی به زندان 
بچه ها رفتم و با آن فضا آشنا شدم. آن موقع من گواهینامه 
نداش��تم و تصادفی کردم که به دلیل ترس، به پدرم هم 
نگفتم. این تجربه همیشه در ذهنم بود و گاهی به آنجا 
سر می زنم. در دوران کرونا، به بچه ها به صورت فرمالیته 
می گفتند بروید و قسم بخورید که برمی گردید، در حالی 

که در واقع قصد رهایی آنها را داشتند.
 آیا آن پسری كه حاضر نیست قسم 

بخورد را در آنجا دیدید؟  
نه، از اینجا به بعد را خودم اضافه 
کردم. چون در زمان فیلمبرداری در 
کانون اصلاح و تربیت به فردی که 
ظاهراً ش��رور و غیرقابل اعتماد بود، 

اعتماد کردم. بسیاری از افراد به 
من هشدار دادند این کار را 
نکنم اما من تمام دوربین ها 
و وسایل را به او سپردم. 
وقتی برگشتم، دیدم به 
 طرز ش��گفت آوری این 
وسایل را به خوبی و با 
نظم کامل نگه  داشته 
است. آن زمان، این 
بچه ه��ا ب��ه قدری 
فقی��ر بودن��د که 
وقتی تخم خربزه 
را در سطل زباله 
آن  می ریختیم، 
را برمی داشتند. 
برای آن پس��ر 

س��اندویچ  یک 
تهیه کردی��م و وقتی به او 
دادیم، گفت متشکرم، من 
خودم ناه��ار می خورم. این 
اوج مناعت طبع او بود. این 
حتی ش��بیه به این اس��ت 
که ب��ه ش��ما ۱۰۰ میلیارد 
توم��ان بدهند و ش��ما آن را 
نپذیرید. به همین دلیل تصمیم 
گرفت��م به ای��ن بچه ها توجه 
بیشتری داش��ته باشم و این 
 شخصیت را به داستان اضافه 

کردم.

ادامه از صفحه اول
پادشاهی خواهان، منفور حتی  ■

در میان اپوزیسیون
سلطنت طلب ها حتی در میان اپوزیسیون محبوبیتی ندارند 
و با رفتارهای خشن و نامعقول خود، اپوزیسیون خارج از کشور 
را هم از خود متنفر کرده اند. ادبیات پرخاشگرانه و عدم تحمل 
مخالفان از ویژگی های بارز جریان سلطنت طلب است. هر فرد 
یا گروهی که از سلطنت انتقاد کند، مورد حمله و فحاشی قرار 
می گیرد. همین یک ماه پیش بود که یکی از طرفداران سلطنت 
بر سر مزار غلامحسین ساعدی، در قبرستان پرلاشز پاریس ادرار 
کرد. این اقدام تلافی کاریکاتورهایی بود که توکا نیس��تانی از 
رضا پهلوی کشیده بود. اینکه ربط توکا نیستانی با غلامحسین 
ساعدی چیست، به تهمت شرم آوری بازمی گردد که این قلم از 

بازگویی آن ابا دارد اما به هر حال این جماعت، برای تهمت زدن 
به مخالفان خود حد و مرزی قائل نیستند.

رفتاره��ای خش��ونت آمیز پادش��اهی خواهان در تجمعات 
ضدانقلاب بخش دیگری از رفتارهای افراطی این گروه اس��ت. 
تجمعات ضدجمهوری اسلامی در لس آنجلس و لندن، به لطف 
عناصر پهلوی دوست به خشونت و درگیری کشیده شد. تصاویر 
و فیلم هایی که از آسیب دیدگان این تجمعات منتشر شده، یک 
آبروریزی برای کل اپوزیسیون است و  ای کاش صداوسیما این 

تصاویر و گفته های شاهدان را پخش کند. 
سلطنت طلبی؛ فرصتی برای جمهوری اسلامی؟ ■

فعالیت های سلطنت طلبان به رغم بی تأثیری، می تواند به نوعی 
فرصت برای جمهوری اس��لامی باشد. این جریان که از پیش 
باخته است، خود را به عنوان رقیب جمهوری اسلامی معرفی 

می کند. یک رقیب ضعیف، همیشه برای حکومت ها یک نعمت 
به شمار می رود. سلطنت طلبان به دلایل مختلف ضعیف هستند و 
نمی توانند هرگز به عنوان یک نظام جایگزین مطرح شوند. دلایل 
ناتوانی جریان سلطنت طلب برای مقبولیت یافتن عبارت است از:

1- سلطنت طلبی یک بار شکست خورده و امتحان خود را پس 
داده است. تصور بازگشت پهلوی به قدرت مانند این است که 
تص��ور کنیم خاندان صدام روزی در عراق بتواند قدرت را پس 

بگیرد. 
2- سلطنت طلبان بیش��تر بر تخریب وضعیت موجود تمرکز 
دارند تا ارائه یک طرح جامع برای آینده ایران. این مساله باعث 
شده بسیاری از مردم آنها را جدی نگیرند. آیا تاکنون دیده اید 
رضا پهلوی حتی یک برنامه عملیاتی برای حکومت خود ارائه 

کرده باشد؟

3- بر خلاف ادعای س��لطنت طلبان مبنی بر داشتن حمایت 
گسترده، شواهد نشان می دهد پایگاه اجتماعی آنها محدود است 

و اغلب به مهاجران ایرانی در غرب محدود می شود.
4- ش��خص محوری و تاکید پهلوی خواهان بر رضا پهلوی، با 
ارزش های قرن 2۱ سازگار نیست. سلطنت طلبان نشان داده اند 
از برپایی یک نظم دموکراتیک عاجزند. این موضوع در جریان 
»منشور مهسا« که با هدف وحدت اپوزیسیون شکل گرفته بود، 
به  وضوح دیده شد. رضا پهلوی نتوانست در کنار سایر گروه های 
اپوزیس��یون به فعالیت ادامه دهد و خود او، به عامل فروپاشی 
این گروه تبدیل ش��د. این نشان دهنده تداوم خوی استبدادی 
س��لطنت طلب ها و ناتوانی آنها در پایبن��دی به اصول ابتدایی 

دموکراسی است.
۵- در حال��ی که در جنگ غزه، تم��ام آزادی خواهان از مردم 

فلس��طین حمایت کردند، سلطنت طلبان آش��کارا از اقدامات 
رژیم صهیونیستی حمایت کرده و حتی حملات وحشیانه به 
غیرنظامیان را توجی��ه کردند. این موضع گیری، لکه ننگی بر 
دامان این جریان است که هرگز پاک نخواهد شد و نشان می دهد 
آنها حاضرند برای رسیدن به قدرت، در کنار جنایتکاران تاریخ 
بایس��تند. با توجه به دلایل بالا، می توان گفت سلطنت طلبان 
بختی برای کس��ب قدرت در آینده نخواهند داشت و این امر 
برای نظام جمهوری اسلامی یک فرصت است. پهلوی خواهان 
با اختلاف افکنی میان اپوزیسیون، خدمتی به جمهوری اسلامی 

کردند که هیچ گروه دیگری قادر به انجام آن نبود.
وجود یک جریان ضعیف و بی ریش��ه مانند سلطنت طلبی، 
می تواند به بقای جمهوری اس��لامی کمک کند. این خدمتی 

است که خاندان سلطنتی به مردم ایران می کند.

چرا نظام سلطنتی در ایران منقرض شد و هرگز برنمی گردد؟
یادداشتروز

ادامه از صفحه اول
بس��یاری دیگر از مردم همی��ن جملات را 
تکرار می کردند؛ که اگر ذره ای در ماندن تردید داش��تند، این 
هم��ه راه را با وجود خطر حملات مجدد رژیم کودک کش، با 
زن و بچه و س��المند برای بازگشت طی نمی کردند و خطر را 
به جان نمی خریدند. اما در شبکه اجتماعی ایکس دیدم یکی 
از چهره های اصلاح طلب نوشته بود: »واضح است که بسیاری 
از خانواده ها امکان و طاقت زندگی در یک خرابه کامل را برای 
س��ال های طولانی ندارند و نمی توانند تا آخر عمرشان منتظر 
بازسازی خانه و محله و شهرشان بمانند. از این رو وقتی به آنها 
پیش��نهاد دریافت مقداری غرامت و زندگی در یک خانه آماده 
در نقطه ای دیگر از جهان ارائه شود، »داوطلبانه« »مجبورند« 

آن را بپذیرند!«
او در ادامه نوشته بود: »جنگ غزه تنها ویرانی نوار غزه نبود، 

به نوعی ویرانی »آرمان فلسطین« هم بود!«

منظورش این است که صبر و استقامت این مردم دیگر چندان 
ادامه پیدا نخواهد کرد و بزودی شاهد کم آوردن فلسطینی ها 
خواهیم بود. برایم عجیب بود چگونه او با وجود مشاهده تصاویر 
مکرر مقاومت عجیب مردم غزه در یک س��ال و نیم گذش��ته، 
چنین تحلیلی دارد و گمان می کند آنان دیگر طاقت سختی 
ندارند. چگونه تصور می کند سختی جنگ، آرمان فلسطین را 
از بین برده؟! آیا همین دست تحلیل ها نبود که توفان الاقصی 
را خودکش��ی از ترس مرگ تعبیر می کرد و معتقد بود بزودی 

حماس از بین می رود؟
این تحلیل ها را بدون توجه به نزاع همیشگی گفتمان الهی 

و مادی نمی شود فهمید.
مق��ام معظم رهبری در روز عید مبعث درباره پیروزی غزه 

فرمودند: »شما نگاه کنید به غزه! غزه  منطقه  محدود کوچک، 
رژیم صهیونیستی تا دندان مسلح و دارای پشتیبانی کامل آمریکا 
را به زانو درآورد؛ غزه رژیم صهیونیس��تی را به زانو درآورد! این 
شوخی اس��ت؟ این همان رشحه ای از بعثت است؛ این همان 
ایمان و عقل است؛ این همان تلاوت آیات قرآن است؛ این دل 
ِ جَمیعاً«  هَ لَِّه بس��تن به خداست؛ این همان اعتقاد به »انَِّه العِزَّه
است«. ایشان همچنین در بیانات 2 هفته گذشته شان، پیروزی 
مردم غزه را که جلوی چشم مردم دنیا دارد اتفاق می افتد، شبیه 

افسانه اما سنت قطعی الهی دانستند.
گفتمان مادی گرایی از س��نت الهی فهم��ی ندارد. اعجاز 
ایم��ان و اعتماد به قدرت الهی در پیروزی مردم غزه را درک 
نمی کند و مدام منتظر شکس��ت و زمین خوردن آنان است. 

وقتی مقام معظم رهبری می گویند غزه پیروز می شود، آنان 
فقط ویرانی، کش��تار، آوارگ��ی و معلولیت را می فهمند. آنان 
نمی توانند یحیی سنوار را بفهمند وقتی شاعرانه از راه رسیدن 
به آزادی سرخ حرف می زند. برای همین منتظرند مردم غزه 
این بار در مرحله بازس��ازی کم بیاورند. برای همین مطمئن 
هستند ترامپ می تواند با فشار، آنان را مجبور به کوچ از غزه 
کند. اگر مادی گرایان می توانستند قدرت ایمان و اراده را پس 
از این همه واقعیات رخ داده در ماجرای غزه بفهمند، تمام این 
فشارهای حداکثری پوچ و بی معنا می شد. آنان حتی نمی توانند 
پایمردی مردم غزه نسبت به مجاهدان حماس را پس از آن 
همه مصیبت که به دنبال توفان الاقصی متحمل شدند، باور 
کنند. برای همین مدام می گویند مردم غزه از حماس متنفرند 

و آنان را دلیل مصائب شان می دانند و اکنون خواهان نجات به 
هر قیمتی هستند. حتی وقتی با اعلام آتش بس، صحنه های 
صفوف به هم گره خورده مجاهدان میان هلهله و شادی مردم 
در خیابان های غزه و کرانه  باختری منتش��ر شد، آنان باز هم 
توضیحی نداشتند. آنان تصاویر قیام بازگشت و مردمی را که 
تهلیل و تکبیر می گفتند و دف می نواختند و اش��ک ش��وق 
می ریختند و یکدیگر را گرم در آغوش می کشیدند و از حماس 
تش��کر می کردند، دیدند اما باز به جای باور ایمان این مردم، 
ترجی��ح دادند طرح ترامپ را باور کنند. می دانم آنان همواره 
منتظرند مردمی که به ویرانه های ش��ان برگش��ته اند، خسته 
شوند و به طرح تبعید اجباری ترامپ تن دهند. می دانم آنان 
هیچ وقت نمی توانند رازی را که انسان مقاومت، میان »آزادی 
سرخ« و »دستان خون آلود« کشف کرده، بفهمند. مگر اینکه 
ایمان عمیق بیاورند به خدایی که صحنه گردان تمام وقایع تاریخ 
است و عزت و نصر از آن او است: »و لن تجد لسنه ال تبدیلا«.

مادی گرایی فهمی از »نصر« ندارد نگاه


